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TIMELINE

1859 John D. Rockefeller (twenty years old) starts commission agency in Cleveland; American Civil War demand for foodstuffs, clothing, and kerosene for the North; profits soar.

1870 January 10: John Rockefeller established Standard Oil Company with his younger brother William as vice president; secret deals cut out most refineries in Cleveland: “one of the most gigantic and dangerous conspiracies ever conceived” (US Congress). Rockefeller effigy hanged and burned.

1878 Standard Oil controls 95 percent of US pipelines and refineries; European markets supplied by Russian oil from Baku oil fields in Caucasus.

1882 Standard Oil (New Jersey) sets up legal base for Standard companies in other states. Rockefeller allied with business figures, like John D. Archbold, who have influential Senate connections; Office of Naval Intelligence established, before US Army equivalent and before British or German counterparts.

World War I US Secretary of State Robert Lansing (Allen Dulles’ uncle) sets up Secret Service in State Department.

1915 Allen Dulles in US embassy, Vienna, begins career in intelligence (USA enters WW1 on April 6, 1917); elder brother John Foster married (1912) into Rockefeller family.

1917 John Fitzgerald Kennedy born, May 29.

1919 Standard Oil New Jersey (part of Rockefeller oil empire) secretly purchases Humble Oil and Refining Company, the largest producer in Texas and next year buys into Baku oil fields in Russia; oil fields then held by Noble Brothers soon under Red Army control. (Later, Russia becomes USSR.)


1920–21 Allen Dulles in US embassy Constantinople (Istanbul), on behalf of Rockefeller oil, negotiates with head of Baku oil, von Mohrenschildt, father of ten-year-old George (de Mohrenschildt), who in 1938 emigrates from Belgium to USA. In 1940–41 George works with Allen Dulles in Humble Oil, selling oil to Vichy French. (George de Mohrenschildt in 1964 is key witness for Warren Commission in which Allen Dulles is dominant figure.)

1933 Hitler’s Nazi party on the rise; Japan quits League of Nations. USA recognizes USSR. In Netherlands East Indies, new oil company formed: Standard-Vacuum (Stanvac).

1934 Standard of California (Socal) gets oil concession in Netherlands East Indies: ten million acres in Sumatra for drilling. Rockefeller since WW1 has been denied entry into Netherlands New Guinea (NNG) or West New Guinea; Indies oil mogul Henri Deterding publishes pro-Nazi memoirs.

1935 NNGPM starts oil exploration in NNG: 40 percent Royal Dutch Shell, 60 percent Stanvac and Socal. (NNGPM has Dutch name, Dutch staff, and headquarters in the Netherlands, but majority share held by Rockefeller interests.)

1936 NNGPM expedition to highest peak in the territory (16,000 ft.) Ertsberg and Grasberg discovered but not announced (only much later described as world’s largest primary deposit of gold.) Freeport, the US company still mining today, starts producing in 1972.

1941 Humble Oil conducts oil exploration in West New Guinea; 26,000 barrels per day (b/d) is largest well ever discovered in Southeast Asia, but not announced, as Japanese Imperial army about to invade and war starts a few months later. (“Rediscovered” in 1972 after Sukarno replaced by Suharto; this oil has no sulphur, is exceptionally pure and light, and needs no refining.)

1945 President Sukarno proclaims Indonesian independence from Dutch colonial rule; four years of armed struggle before Dutch transfer sovereignty of Indies, excluding NNG.

1958 Allen Dulles (now Director of Central Intelligence) uses CIA to start Outer Islands Rebellion (PRRI) supporting disparate Indonesian army commands in Sumatra and Sulawesi to attempt break-away from Java; Dulles’ actual aim is to create unified central army command in Jakarta.


1960 When CIA covert operation in PRRI is perceived as failure, Moscow offers Jakarta huge arms deal to oust Dutch colonial presence from Netherlands New Guinea (NNG).

1961 President Kennedy reappoints as DCI Allen Dulles, who already has arranged for Bay of Pigs and Dutch-Indonesian NNG sovereignty dispute to be Cold War crises awaiting JFK. DCI Dulles fails to inform Kennedy that Sino-Soviet dispute is real, not an intelligence ploy. UN Secretary-General Dag Hammarskjold agrees to intervene in NNG, but is assassinated in the Congo.

1962 Kennedy intervenes in NNG sovereignty dispute in favor of Indonesia and proposes follow-up program of US aid (against earlier advice from Dulles).

1963 CIA gun-running in Sarawak helps to start Konfrontasi between Indonesia and Malaysia. US Congress disapproves of Indonesian aggression against (British) Malaysia and stops US aid program for Indonesia; JFK decides to visit Jakarta (set for early 1964) to stop Konfrontasi in order to restart US aid package. JFK unaware that his support for Sukarno will end Dulles’ plan for regime change and jeopardize Rockefeller brothers’ plans (which involve Allen Dulles and Henry Kissinger) to “drive a wedge between Moscow and Beijing.” Kennedy assassinated.

1965 Major General Suharto (Strategic Command, Kostrad) on CIA list as “top anti-communist general,” yet maintains close friendship with those in September 30 Movement, an army group led by Kamaruzaman Sjam, an undercover agent for the Indonesian Communist Party and Suharto’s friend who can access Kostrad headquarters. Six top Indonesian army generals killed. Suharto alleges September 30 Movement is PKI front and blames it for attempted coup against Sukarno and killing the generals. Mass killing starts.

1966–1967 Suharto replaces Sukarno.






LIST OF NAMES

Abdulgani, Roeslan—born in 1914; youth activist, 1945; Indonesian foreign minister, 1956; prominent in Suharto era and still advised President Megawati Sukarnoputri in 2002; after his death in 2005, documents from Dutch intelligence described him as an “asset.”

Adhayatman—linked to CIA; adjutant to Adam Malik.

Aditorop, Jusuf—the deputy party secretary of the PKI.

Aidit, Dipa Nusantara—youth activist; led the Indonesian Communist Party (PKI) for more than a decade, up to November 1965.

Allison, John—US ambassador in Jakarta (1957–early 1958).

Aquino, Benigno “Ninoy,” Jr.—sent by President Garcia of Philippines to observe “CIA assistance” for 1958 rebellion in Sumatra and predicted rapid defeat for rebels; later, opponent of CIA-assisted President Marcos. Returning from exile in USA, Aquino was assassinated at Manila International Airport (Sunday, August 21, 1983) as he stepped off the plane.

Archbold, Richard—zoologist and grandson of a former president of Standard Oil; head of 1938 expedition to West New Guinea sponsored by American Museum of Natural History; US Navy provided a flying boat.

Atmodjo, Heru—lieutenant colonel, Indonesian Air Force; in 1965 was deputy head of intelligence; accused of complicity in September 30 Movement and imprisoned without trial for fifteen years.

Bakker, Theodore—Dutch director of East Borneo Company (OBM), which joined with Freeport in 1958 to claim mining concession over Ertsberg-Grasberg area, the world’s largest primary gold deposit.

Barton, F. C.—brigadier, 3rd Commando Brigade, Royal Marines; landed in Kuching, Sarawak, “by mistake” on the way to quell Brunei Rebellion in December 1963; caused Clandestine Communist Organization (CCO),  a Chinese underground group that had secretly been given small arms by the CIA, to flee across Sarawak-Indonesian border. This was the spark that started Konfrontasi.

Barwick, Garfield—key figure as Australian foreign minister in ousting Dutch from Netherlands New Guinea, 1962, followed by secret CIA briefing September 14, 1962. As chief justice (1964–1981) played key role in ousting Australian Prime Minister Whitlam, 1975. Whitlam’s speech-writer, Graham Freudenberg (a Brisbane resident, interviewed 2014), said the CIA was involved. At that time, Marshall Green, previously in Jakarta, was US ambassador in Canberra.

Benson, George—major, army attaché US embassy, associate of Guy Pauker.

Benson, Roy—admiral, commander of Task Force 75 (US naval power amassed off the coast of Sumatra during PRRI).

Berlin, Jack—colonel, in charge of Stanvac Oil depot in Padang, Sumatra.

Bernhard—prince from Lippe-Biesterfeld, Germany; in 1935 working for IG Farben in Paris; in January 1937 married Princess Juliana, only child of Queen Wilhelmina of the Netherlands; starting in Paris, the link between Bernhard and Allen Dulles lasted for decades.

Brown, William Andreas—CIA staff in Singapore, 1962; provided small arms to an underground Chinese group in Kuching, Sarawak, which was an important step in the start of Konfrontasi; later US ambassador to Israel.

Bunker, Ellsworth—US diplomat; mediated New York Agreement, 1962; associate of Allen Dulles.

Bungkus—sergeant-major; on night of September 30, 1965, drove one of the trucks that were going to the houses of the generals.

Clay, Lucius—general; succeeded Eisenhower in 1947 as military governor of Germany; associate of Allen Dulles in post-war Berlin; as head of Clay Committee, recommended restricting financial aid for Indonesia.

Colijn, Anton H.—one of three in 1936 expedition that discovered gold in Netherland New Guinea; son of Dutch prime minister.

Collier, Robert—army attaché US embassy, 1957.

Cottrell, Sterling J.—military attaché, then counsellor, at U.S. embassy in Jakarta from January 1958. The PRRI rebellion was launched during Cottrell’s brief space in the embassy (after Ambassador Allison’s departure and before the arrival of Ambassador Jones); later in charge of Vietnam Task Force, with General Lansdale under him.

Cumming, Hugh S., Jr.—US ambassador in Jakarta (1953–57) then Director of the Bureau of Intelligence and Research, Department of State.

Deterding, Henri—prominent pro-Hitler figure in prewar Royal Dutch Shell, Netherlands East Indies.


Djahurup, Pelda—described as “a kid”; the highest-ranking noncommissioned officer among those going to the house of General Nasution on the night of September 30, 1965; from Madura.

Djojohadikusumo, Sumitro—Indonesian economist, Minister for Finance 1957; joined PRRI rebellion based in Singapore, with CIA; became part of “Berkeley Mafia” (Suharto’s economic advisors) after 1965; father of Lt. General Prabowo Subianto (twice presidential candidate).

Djuarsa, Ishak—brigadier general, regional military command in Aceh, 1965.

Djuanda see Kartwidjaja.

Donovan, William—with Allen Dulles, set up the OSS in 1942.

Dozy, Jean Jacques—Dutch chief petroleum geologist in NNGPM; in 1936 discovered and named the Ertsberg and Grasberg, world’s largest primary gold deposit, in Netherlands New Guinea.

Dul Arif, Pak—from Madura; person in charge of organizing trucks that went to the houses of various generals on night of September 30, 1965.

Dulles, Allen Welsh—started in intelligence in May 1916; director of Central Intelligence under Eisenhower; reappointed then removed by Kennedy, 1961.

Dulles, John Foster—diplomat, secretary of state (1953–1959).

Eisenhower, Dwight—thirty-fourth president, January 20, 1953–January 20, 1961.

Felt, Harry Donald—admiral, commander in chief of Pacific Command (CINCPAC), 1958–64.

Fomenko, Michael—born in Russia, emigrated to Australia prewar; paddled log canoe from Cairns, east coast of Australia, to West New Guinea when still Dutch-controlled; deported; arrested for political reasons to prevent his return to Indonesian-controlled West New Guinea in 1964 when Jeanne de Mohrenschildt (née Fomenko) was witness in Warren Commission; endured six months of electroconvulsive shock therapy; spent next fifty years in north Queensland jungle and became known as “Tarzan”; died 2018.

Forrestal, Michael V.—aide to McGeorge Bundy, National Security advisor for JFK.

Fraiss, Pierre—Vichy French intelligence officer who worked with George de Mohrenschildt in 1941.

Gerbrandy, Pieter—former Dutch prime minister, aware of gold discovery in Netherlands New Guinea.

Gheyselinck, R. F. G. R.—Dutch geologist in Netherlands New Guinea; died 1956.


Gijadi, Wignyosoeharjo—sergeant (second class); after confessing in military court to be responsible for shooting General Yani in 1965, his execution was not carried out until 1988.

Gilchrist, Andrew—British ambassador sent to Jakarta during Konfrontasi to provoke Sukarno; infamous Gilchrist letter created impression coup was being planned in conjunction with Indonesian army.

Goodell, Val—CIA station chief, Jakarta, 1958.

Goodpaster, Andrew—brigadier general; President Eisenhower’s staff secretary.

Green, Marshall—US ambassador in Jakarta (1965–69).

Gruisen, Jan van – with Theodore Bakker was director of OBM.

Haan, Raphael den—head of internal affairs, Netherlands New Guinea; placed Michael Fomenko (“Tarzan”) under house arrest before deporting him back to Australia in 1959.

Hammarskjöld, Dag—UN secretary general, 1953–1961.

Harr, Karl Gotttlieb—joined Sullivan & Cromwell legal firm; in the Ad Hoc Interdepartmental Committee that advised Secretary of State Dulles on Indonesia; associate of Allen Dulles.

Harrer, Heinrich—Austrian mountaineer and explorer; in 1962, sent to retrieve time capsule about gold discovery left by Dozy in 1936, at edge of snowline in New Guinea mountains.

Hatta, Mohammad—vice president of Indonesia (1945–56).

Herter, Christian A.—secretary of state, April 1959–January 1961.

Heymann, Henry—US consul general in Surabaya, 1965.

Hollister, John B.—director ICA (1955).

Humphrey, Don D.—professor, Georgetown University.

Husein, Ahmad—lieutenant colonel; announced PRRI on February 15, 1958.

Jenner, Albert E.—counsel for the Warren Commission.

Jonge, B. C. de—governor-general of prewar Netherlands East Indies.

Jones, Howard Palfrey—US ambassador in Jakarta, 1958–1965.

Kadane, Kathy—US researcher and journalist.

Kadri, Kartono—member of Subandrio’s BPI (Central Intelligence), interviewed in his home in Jakarta, November 1999–January 2000.

Kartawidjaja, Djuanda—Indonesian prime minister with economic expertise, and minister of defense from 1957 to 1959; died November 1963.

Kent, Sherman—Yale historian who directed Office of National Estimates, 1952 to 1967; in World War Two, he was in the OSS and became life-long associate of Allen Dulles.


Kissinger, (Heinz Alfred) Henry—born in Germany, May 27, 1923; Jewish refugee 1938; worked with Allen Dulles in post-war Berlin; secretary of state and National Security Advisor in presidential administrations of Richard Nixon and Gerald Ford.

Khoman, Thanat—former Thai ambassador in United States; foreign minister, 1959–71. Informed US embassy Thailand about hoax-plan for British coup against Sukarno while in Bangkok, 1965, which promoted the rumor of a council of generals in Jakarta that was planning to oust Sukarno.

Khrushchev, Nikita Sergeyevich—premier of the Soviet Union, 1958–64.

Komer, Robert—staff member of National Security Council in Kennedy’s presidency.

Kotzebue, Paul de—count and formerly czar’s imperial guard; in pre-WWII Paris, married Allene Tew; Prince Bernhard was staying in their house before he married into Dutch royal family; Allen Dulles’ residence was several hundred metres away from Kotzebue residence, and Dulles would meet Russian friends at the Scheherazade bistro in Montmartre; Kotzebue and Tew emigrated to the United States in 1938.

Kutepov, Pavel—lieutenant general in Russian army supporting czar in 1917, deputy to General Wrangel.

Lansdale, Edward G.—major general; secretary of defense’s deputy assistant for special operations; close associate of Allen Dulles.

Lansing, Robert—secretary of state (1915–20) under President Wilson; began civilian intelligence group, which evolved into the CIA. As Allen Dulles’ uncle, opened the door in 1916 to Dulles’ career in intelligence.

Latief, Abdul—colonel, Jakarta garrison; with Untung in September 30 Movement; regarded Suharto as friend; imprisoned for three decades.

Leimana, Johannes—deputy first minister under Sukarno.

Lovell, Robert—represented Rockefeller interest in the Clay Committee (see Lucius Clay).

Lijphart, Arend—author whose publication did not reveal presence of gold in Netherlands New Guinea.

Lingen, G. F. T. van—Dutch geologist in Netherlands New Guinea; died during war.

Lloyd, John Selwyn—British foreign secretary, 1955–60.

Lubis, Zulkifli—colonel in Indonesian army, former head of intelligence and PRRI leader; sent person to London to ask me to write history of Islam in Indonesia.

Lumumba, Patrice—first president of the Congo; according to US Senate Investigation, Allen Dulles responsible for his assassination in 1961.


Luns, Joseph—Dutch foreign minister for nineteen years, then secretary general of NATO, 1971–84.

Malik, Adam—Indonesian political figure instrumental in ousting Sukarno; later vice president of Indonesia; linked with CIA.

Mao Zedong—founding father of the People’s Republic of China, 1949–76; known as Chairman Mao.

MacArthur, Roderick—described as a “nephew” of General Douglas MacArthur (who had only one son, Arthur) Roderick and George de Mohrenschildt met in Mexico in 1943–44.

Macmillan, Harold—British prime minister, 1957–63; had American-born mother.

Maeda, Tadashi—rear admiral and wartime superior of Nishijima and Yoshizumi; in charge of West New Guinea, where he found rich oil field; in 1963 Maeda formed a new oil-exploration company for the same (supposedly worthless) land Sukarno had donated to the PKI. By this means, Maeda blocked any other oil exploration on that site until Sukarno was replaced by Suharto.

Maheu, Robert—former FBI agent commissioned by CIA to make a “blue movie” with Sukarno impersonator and blonde Soviet woman; for thirteen years was public liaison for Howard Hughes.

Marjono and Usman—Colonel and Lt Colonel respectively, friends of Suherman in Semarang; supported September 30 Movement.

Martens, Robert, J.—political officer, first in US Embassy in Moscow, then in Jakarta.

Mashuri—Suharto’s neighbour in 1965.

Masters, Edward E.—counselor for political affairs, US embassy Jakarta, 1965; ambassador to Indonesia, 1977–81.

May, Brian—author, Indonesia Tragedy; former Jakarta correspondent for Agence France-Presse.

McNamara, Robert—JFK’s secretary of defense.

Mealey, George A.—author of Grasberg, a book about the world’s largest gold mine in Papua Province.

Mein, John Gordon—director of Office of Southwest Pacific Affairs, Bureau of Far Eastern Affairs until May 1960.

Melvin, Jess – Australian academic focusing on Indonesia; author of The Army and the Indonesian Genocide: Mechanics of Mass Murder.

Merle-Smith, Van Santvoord—war hero from WWI; associate of Allen Dulles; in charge of US intelligence in Australia during WWII.

Menzhinsky, Vyacheslav—head of Stalin’s secret police (OGPU), 1926–34.

Menzies, Robert—Australian prime minister, 1939–41 and 1949–66


Mohrenschildt, George de—born in czarist Russia; was a child when Allen Dulles first visited his father, who was head of the czar’s Baku oil fields at the time of the Russian Revolution; when he emigrated to the United States in 1938, he changed the nobiliary particle in his name from “von” to “de”; in 1941, worked in Standard Oil subsidiary with Allen Dulles; in 1963 befriended Lee Harvey Oswald; chief witness in Warren Commission; found with gunshot wound to head in 1977.

Mohrenschildt, Jeanne de—originally Eugenia Fomenko; her parents fled eastward to Harbin, China, from Russian Revolution; married and went to United States and later divorced; met George de Mohrenschildt in 1956, married in 1959; participated in Warren Commission; related to Michael Fomenko, whose father emigrated to Australia (via Japan) just before war in the Pacific.

Mohrenschildt, Baron Sergius von—father of George; as representative of czar, directed Baku oil fields before Bolshevik revolution and mobilized czar’s army; met Allen Dulles

Murdani, Benny—Indonesian army officer, Christian; started as assistant to Ali Murtopo; became Indonesian armed forces commander in chief, but later removed by Suharto.

Murphy, Robert – Deputy Under Secretary of State for Political Affairs (1955-59).

Murtopo, Ali—Madurese ancestry, born in Java; Suharto’s intelligence officer starting in 1950s; key figure in 1965; “architect of the New Order”; acquired a reputation for covert activities such as penetrating radical Islamic groups to perpetrate violent action and benefiting from the outcome.

Muskita, Josef—major general chief of staff of the Sumatra Coordinating Command.

Mussert, Anton—leader of NSB (Dutch National Socialist Movement, pro-Nazi); visited Netherlands East Indies.

Nasution, Ade Irma Suryani—five-year old daughter of General Nasution accidentally killed on night of September 30, 1965.

Nishijima, Shigetada—Japanese agent in prewar Netherlands East Indies; trained Indonesians up to 1945; helped prepare Proklamasi; arranged for President Sukarno to meet his Japanese wife, Dewi.

Notowidigdo, Moekarto—Indonesian Ambassador in Washington, 1958.

Nyono—a member of the PKI Politburo.

Nyoto—PKI leader, ranking third under Aidit.

O’Brien, Conor Cruise—UN officer in Congo in 1961.


Oltmans, Willem—Dutch journalist who befriended George de Mohrenschildt; had prewar family links with Netherlands East Indies and knew President Sukarno.

Palmer, William—director of the Association of American Film Importers in Indonesia, 1965.

Pauker, Guy—Indonesia and SE Asia analyst; academic at Harvard and UC Berkeley; author; member of RAND staff; consultant to NSC, CIA, and other government agencies.

Pope, Allen—CIA mercenary pilot who parachuted from B-26 over Ambon, May 1958, and was captured by Indonesian army. In his pocket were thirty documents implicating Chinese support for the PRRI, which led to anti-Chinese action by Indonesian government.

Powers, Gary—pilot of U-2 that came down in May 1960 over the Soviet Union.

Prijono, Achmad—Indonesian correspondent for Mining Annual Review (1979).

Pohan, E. S.—Indonesian agent; in WWII had worked with Kempeitai (Japanese Imperial Army military police); PRRI contact in Singapore, 1958, in contact with MI5 and CIA (Frank Wisner, Singapore). Given new identity and retired in California, where I contacted him in 1992.

Rahman, Tengku (also Tunku) Abdul—prime minister of Malaysia.

Reddaway, Norman—Singapore-based British intelligence agent (in the Information Research Department) involved in broadcasting anti-PKI radio propaganda for Indonesian Muslims. One broadcast (which also appeared in printed form) claimed PKI was planning widespread massacre—whereby killing of PKI seemed more justified as self-preservation. The claim that Reddaway’s involvement was only after November 1965 is retrospective attempt to avoid legal and moral responsibility for helping to incite mass killing.

Rijkens, Paul—director of Unilever (Dutch company).

Robertson, Walter S.—assistant secretary of state for Far Eastern affairs (April 8, 1953–June 30, 1959).

Rockefeller family—including (almost) ninety-eight-year-old oil magnate John D. Rockefeller, Nelson (governor of New York, 1959–73 and vice-president 1974-77), and his son Michael.

Roosa, John—author and academic; wrote Pretext for Mass Murder: The September 30th Movement & Suharto’s Coup d’État in Indonesia.

Sakirman, Ir.—only PKI leader with university degree; his brother, Siswondo Parman, was head of army intelligence.


Schacht, Hjalmar—German economist and architect of Hitler’s war economy; an Allen Dulles’ contact; invited as economics advisor to Indonesia in 1950s.

Schermerhorn, Willem—headed Dutch aerial surveying of Netherlands New Guinea in 1936; prime minister of the Netherlands, 1945–46.

Simbolon, Maludin—colonel; Indonesian PRRI commander in North Sumatra.

Sjam—nickname of Kamaruzaman bin Ahmad Mubaidah; worked in PKI under Aidit in the “special bureau”; also had links with Indonesian army, especially Suharto; reported by General Nasution (Indonesian army chief of staff) to have visited CIA contact in Bandung together with Suharto. Sjam’s evidence in military court was used to implicate Aidit (and the entire membership of the PKI) in the action of the September 30 Movement.

Smith, George Ivan—assistant to Dag Hammarskjöld.

Smith, Joseph Burkholder—led CIA operations in Malaysia and Indonesia, 1957–58.

Sorensen, Theodore—Kennedy’s speech writer.

Sprague, Mansfield D.—assistant secretary of defense for international security affairs, 1958.

Starr, Frank—referred to as “Starr of Texas,” he and his catamite ran guns for the CIA.

Subandrio—Indonesian minister of foreign affairs; head of Indonesia’s largest intelligence organization, BPI.

Subekti—secretary of D. N. Aidit; claimed in the military court he typed out the crucial 2:00 p.m. radio announcement on October 1, 1965 (that Sukarno’s cabinet be decommissioned, the list of forty-five names in the revolution council, and two other declarations), all under Aidit’s supervision with Sjam present. He also claimed signatures were obtained from persons nearby on Halim Air Force Base—subsequently denied by all. Yet this was the basis for Suharto’s accusation of a PKI coup, implicating Aidit! In Subekti’s willingness to comply, perhaps, lies the reason he was not executed.

Sudarso, Yos—commodore; deputy commander of the Indonesian Navy. On January 15, 1962, killed with fifty-seven others on Matjan Tutul.

Sugama, Yoga—intelligence officer (with Murtopo) under Suharto, before and after 1965. In the 1950s sent by (then) intelligence chief, Zulkifli Lubis, for training under MI6.

Suherman—Colonel in Semarang, friend of Untung and Suharto, who supported September 30 Movement.


Sujiman—lieutenant colonel, sent by Major-General Umar Wirahadikusumah to house of Suharto, on October 1, 1965, about 6:00 a.m., to inform him about the shooting and abduction of generals.

Sukarnoputri, Megawati—born January 23, 1947; daughter of Fatmawati and Sukarno; Indonesian President from July 23, 2001, to October 20, 2004.

Sukatno—secretary general of Pemuda Rakyat.

Sukmawati, Diah—born October 26, 1951; daughter of Fatmawati and Sukarno. She was younger sister of Megawati (Sukarnoputri) but generally known by one name only.

Sumarsono—was head of Pesindo (earlier name for Pemuda Rakyat) in Madiun in 1948; has consistently claimed that Suharto officially came to inspect the “uprising” in Madiun. When he spoke on Madiun’s Radio Gelora Pemuda, Suharto declared there was no uprising, despite the provocative claims by PKI leader Muso. Sumarsono died in Sydney, 2019, (almost) one hundred years of age.

Sumual, Ventje – commander of Territory VII, Eastern Indonesia, 1957.

Sutowo, Ibnu—Indonesian general who headed Pertamina (state) oil company under Suharto.

Supardjo—brigadier general; Kostrad commander in Kalimantan during Konfrontasi. He joined September 30 Movement two days before action in Jakarta; executed.

Suwarto—colonel at Seskoad, Bandung; known CIA asset according to General Nasution; close friend of Guy Pauker; key figure in organizing prior training of Berkeley Mafia—the US-trained Indonesians who directed the economy once Suharto assumed power.

Suwito, Kusmowidadjo—secretary-general, Foreign Office, under Subandrio.

Syamsuddin, Hamid—television cameraman who knocked on door of Suharto’s house at 4:30 a.m. on morning of October 1, 1965, to inform Suharto there had been shooting.

Syamsuri, Untung—lieutenant colonel; commanded the army First Battalion of Sukarno’s palace guard, the Cakrabirawa; titular leader of September 30 Movement; regarded Suharto as a friend; executed.

Tat, Oei Tjoe—lawyer, top-level Chinese in Sukarno’s government; key figure in Chinese-Indonesian organization Baperki, before 1965.

Teagle, Walter C.—Standard Oil president and chairman of the board.

Temple, Philip—New Zealand alpinist who accompanied Harrer on 1962 expedition to retrieve the notebook left by Dozy in 1936, in a time-capsule marked by a cairn at the edge of the snowline in alpine West New Guinea.


Tendean, Pierre—lieutenant; taken from house of Nasution and killed on October 1, 1965.

Tew, Allene—richest woman in United States; inherited fortune from several husbands, e.g., a top executive General Electric (which was a client of Sullivan & Cromwell, with Allen as lawyer). When living in Paris in 1936–38, married Count Kotzebue from czar’s palace guard and took in Prince Bernhard as “adopted son,” who married Juliana, daughter of Dutch Queen Wilhelmina.

Thant, U—UN official from Burma who was appointed to replace Hammarskjöld as UN secretary general.

Tonkin, Derek—worked the Indonesia desk, Foreign Office, London.

Treibel—rear admiral, Joint Chiefs of Staff, 1958.

Trotsky, Leon—leader of Bolshevik army in Russian revolution; in exile after differences emerged with Lenin and then Stalin; assassinated in Mexico City, 1940. (Nearly all of Trotsky’s extended family were killed in Paris during the 1930s by Stalin’s secret police.)

Trujillo, Rafael—president of the Dominican Republic; assassinated May 1961 by the CIA.

Truman, Harry S.—thirty-third president, April 12, 1945–January 20, 1953.

Tubun, Karel—police brigadier killed while on guard outside residence of Nasution’s neighbour (Johannes Leimana) on night of September 30, 1965.

Tutu, Desmond—archbishop, chairman of TRC; located intelligence documents implicating Allen Dulles in death of UN Secretary General Dag Hammarskjöld.

Ulmer, Alfred, Jr.—CIA head of Far East Operations, 1955–58.

Van Kampen—head of private office of NATO Secretary General Luns.

Warren, Earl—chief justice; head of Warren Commission in 1964 to investigate assassination of President Kennedy.

Washington, George—American founding father; first president, 1789–97.

Wassing, Rene—young Dutch anthropologist with Michael Rockefeller when their boat overturned at the mouth of the Eilanden River, an estuary fifteen miles wide. All afternoon and all night they were washed more than twenty miles out to sea. Next morning, Michael Rockefeller decided to leave the upside-down boat. Wassing told me, “We could not see any land in any direction.” Michael swam against the current, thinking it was still the flow of the river, but it was the coastal current running parallel to the coast. Nine hours later, rescue aircraft spotted Wassing with the upturned boat.

Whiting, Allen S.—expert on Sino-Soviet split; associate of Guy Pauker at RAND.


Wibowo, Sarwo Edhie—commander of RPKAD (later Kopassus); known as “the bloodhound of Central Java” from his role in mass killing in 1965–66.

Wilson, Forbes—Freeport director and geologist.

Wirahadikusumah, Umar—in 1965, major general in charge of Jakarta garrison; close to Suharto; later vice president.

Wisner, Frank—former head of OSS in southeastern Europe; was leading figure in CIA until Wisner’s project in Hungary failed in 1956 when John Foster Dulles gave priority to Suez crisis. Allen Dulles deliberately used Wisner, in Singapore, to run the CIA intervention in Indonesia in 1958, and its “failure” (following Hungary) led to Wisner having a mental breakdown. After a brief stint as CIA station chief in London, Wisner committed suicide in October 1965.

Wissel, Frits J.—Dutch navy pilot in 1936 expedition; during WWII in Dutch intelligence.

Wood, Edward (Lord Halifax)—lord, viceroy of India; part of Cliveden Set, a pro-Nazi group including around the Astor family (British and American); expressed support in 1938 for Hitler to take over Netherlands New Guinea.

Wrangel, Pyotr—general (one of four commanders) in Russian White Army against Bolshevik Red Army; son of last Russian governor of Alaska.

Yani, Ahmad—also written “Jani”; Indonesian general, army commander; killed in 1965.

Yoshizumi, Tomegoro—Japanese agent in prewar Netherlands East Indies; in 1945 trained Indonesians in readiness for independence; set up Indonesian commando squads to fight during 1945–49 war of independence; was at Surabaya in 1945 when British General Mallaby was assassinated.

Zijlstra, G.—managing director, Dutch Government Geological Foundation. His plan to exploit the gold discovery in West New Guinea, under UN auspices after the departure of the Dutch colonial government in 1963, did not proceed after he was killed in the Netherlands in December 1962.

Agencies/Companies/Titles

BAKIN—State Intelligence Agency (after 2001 known as BIN).

BPI—Badan Pusat Intelijen (state intelligence).

BPM—Bataafsche Petroleum Maatschappij (Batavian Oil Company); Batavia, now Jakarta, was capital of Netherlands East Indies, now Indonesia.

Burns Philp—Australian company operating in Papua New Guinea and Netherlands New Guinea.


CIA—Central Intelligence Agency.

CCO—Clandestine Communist Organization; composed mostly of Chinese youths in Sarawak.

CNO—chief of naval operations.

DCI—director of central intelligence (i.e., all US intelligence agencies, including the CIA).

HMS Victorious—British aircraft carrier.

Humble Oil—started in 1911 and post-WWI majority of shares controlled by Standard Oil; conducted oil exploration in Netherlands New Guinea in 1941.

ICA—International Cooperation Administration, established 1955 by Allen and John Foster Dulles.

IG Farben—German company; Prince Bernhard worked in Paris office.

JCS—Joint Chiefs of Staff.

KRI Irian—Sverdlov-class cruiser in Indonesian Navy from 1963.

MI5—UK intelligence (domestic), security service and counterespionage.

MI6—UK secret service (foreign), gathering and analysis of intelligence.

NICA—Netherlands Indies Civil Administration, based in Brisbane, Australia, during WWII; returned to Hollandia, New Guinea, in 1944, in the wake of General Douglas MacArthur.

NIE—National Intelligence Estimate, a type of report prepared by joint intelligence agencies.

NNGPM—An American company, despite the name—Nederlandsche Nieuw Guinea Petroleum Maatschappij—established 1935. US interests held 60 percent; Dutch (BPM) held 40 percent.

NSC—National Security Council, agency to advise US president on domestic, foreign, and military policies related to national security.

OBM—Oost-Borneo Maatschappij (East Borneo Company); joined with Freeport Sulphur for mining lease over Ertsberg in 1959 (just when the state-run Dutch Geological Foundation under Zijlstra was about to take out a lease).

OGPU—Stalin’s secret police.

ONE—Office of National Estimates, part of CIA intelligence analysis. OSS—Office of Strategic Services, forerunner of the CIA.

RAND—think tank for US Armed Forces, established 1948.

Senate Foreign Relations Committee—standing committee of US Senate.

Sullivan & Cromwell—Wall Street legal firm linked with Rockefeller oil empire.

TRC—Truth and Reconciliation Commission (South Africa).


USS Renville—ship provided by Dean Rusk for Dutch-Indonesian negotiations in 1948.

Agreements/Treaties/Terms and Indonesian Words

Ansor—NU youth group involved in 1965—66 violence. Antara—Indonesian news service.

ANZUS—Cold War treaty signed in 1951 by Australia, New Zealand, and the United States; antinuclear policy in New Zealand led to suspension in 1986 that was part-lifted in 2012.

Banser—NU youth group with paramilitary training, involved in 1965–66 violence.

Baperki—a Chinese-Indonesian social-political group; accused by Suharto of being a lackey of the PKI.

Bintang Timur—Partindo newspaper; editor March 1965 was Armunanto, former Indonesian ambassador to Czechoslovakia.

BPS—Body to Promote Sukarnoism; Adam Malik and Chairul Saleh leading figures; aim was to turn Sukarno away from influence of PKI.

BTI—Barisan Tani Indonesia, Indonesian Peasant’s Front.

Council of Generals—group of Indonesian army generals in 1965 suspected by PKI of planning to oust Sukarno on October 5, 1965.

Darul Islam (DI)—house of Islam. When Indonesia won independence from the Netherlands in 1949, the Islamic militia Hisbullah (established during Japanese occupation) continued fighting for an Islamic state. In the 1950s, the CIA funded Darul Islam to destabilize Sukarno’s government. In the late 1960s–70s during the Suharto era, with help from Ali Murtopo, DI re-formed as Komando Jihad and was involved in various terrorist acts, e.g., plane hijacking and bombings. With continued covert assistance, DI evolved into Jemaah Islamiyah (JI), responsible for the Bali bombing in 2002 that killed 202 people. The Indonesian army in the post-Suharto era was facing reform but with the Bali bombing suddenly became “the frontline defense against radical Islam.” Hambali was a key figure in the Bali bombing, with links to JI, persons in the Indonesian army, Al-Qaeda, and the CIA. His trial pending, he is still detained in Guantanamo Bay in 2019–2020.

Dekon—economic declaration laying out a plan to reform Indonesian economy with help from President Kennedy; unable to be suitably implemented without funding, after death of Kennedy.

Dwikora Cabinet—Indonesia’s twenty-first cabinet; inaugurated by Sukarno September 2, 1964, it continued until February 21, 1966.


El Dorado—refers to a mythical kingdom of gold in Columbia. During a king’s initiation ceremony, he would be covered in gold dust; golden bracelets and ornaments were dropped into a lagoon. In the 1500s, all attempts by Spanish, German, and English explorers failed to locate the site, yet the abundance of gold taken from indigenous inhabitants magnified the El Dorado myth.

Konfrontasi—confrontation with Malaysia. This period of hostility between Jakarta and Kuala Lumpur involved armed clashes between British troops and Indonesian forces, mainly in Kalimantan/Borneo along the Sarawak border. Sukarno has incorrectly been blamed for starting Konfrontasi. In fact, in 1963 he and President Kennedy tried to stop the conflict, and only when their joint attempt ended (November 1963) did Sukarno change to support Konfrontasi.

Kopassus—Indonesian army special forces, identified by a red beret (when in uniform); conducts covert domestic operations.

Kostrad—Strategic Command; in 1965, under Major General Suharto.

Lubang Buaya—“crocodile hole”; located outside the perimeter of the Halim Air Base and adjacent to an old rubber plantation known as Pondok Gede, this was the location where Lieutenant Tendean and the abducted generals (Soetojo, Parman, and Soeprapto) and three already-murdered (Yani, Haryono, and Pandjaitan) were brought on October 1, 1965, an hour or so before dawn.

Muhammadiyah—modernist Muslim organisation.

Murba Party—one of ten Indonesian political parties in Sukarno’s Guided Democracy; led by Adam Malik, Soekarni, and Pandu Martawiguna; banned January 7, 1965.

New York Agreement—August 15, 1962, agreement whereby Dutch colonial administration of West New Guinea was handed to Indonesia. The Dutch negotiator, van Roijen, considered the safeguards for Papuan inhabitants of the territory as insufficient but signed the agreement under pressure from Dutch Foreign Minister Joseph Luns, refusing to speak to him ever again.

NASAKOM – a form of government proposed by Sukarno to include nationalist, religious, and communist representatives (nasional, agama, and komunis).

New Order—term referring to Suharto regime, 1967–98; the “old order” was the Sukarno era.

NU—Nahdlatul Ulama, a traditionalist Muslim organization.

OPEX—Operational Executive. A plan principally devised for newly independent countries in Africa being implemented by UN Secretary- General Dag Hammarskjöld at the time of his death, which would have led to independence for the Papuan people.

Operation Celeste—the name of the plan to assassinate Dag Hammarskjöld.

OPSUS—Special Operations; set up within Kostrad in 1964 to seek an end to Konfrontasi.

Partindo—Indonesian political party whose secretary-general, Asmara Hadi, was an adopted son of Sukarno; but the dominant radical voice was Iskandar Kamel, formerly Ibrahim Ya’acob, who had fled from Malaya in the 1950s. As well, the former Indonesian ambassador to Czechoslovakia, Armunanto, was prominent in Partindo. In 1965 he was one of the editors of Bintang Timur, Partindo’s newspaper, far left of the PKI. (Subandrio’s links are explained in The Genesis of Konfrontasi.)

Pathuk—name of area in Yogyakarta from which came the name of a group in which Sjam and Suharto first became acquainted in 1945; Latief also participated in the group but said he never met Sjam at this time.

Pemuda Rakyat—“youth of the people”; part of the PKI.

Petani—rice farmer.

Preman—gangster or hit man, operating out of uniform, wearing street clothes.

Progressive Revolutionary Officers Movement—Gerakan Perwira Progresif Revolusioner; group of naval officers in mutiny against senior officers, in Surabaya, February 1965.

PRRI/Permesta—the CIA-assisted rebellion against Sukarno in 1958, centred on outer islands Sumatra and Sulawesi. PRRI (Pemerintah Revolusioner Republik Indonesia) Revolutionary Government of the Republic of Indonesia; Permesta (Piagam Perjuangan Semesta) Charter for Universal Struggle.

Seskoad—Indonesian Army Command and General Staff College in Bandung.

Sino-Soviet split—ideological disagreement between Moscow and Beijing that, as manifested in Indonesia, centered on different ways to achieve political power. Historically, China exerted influence over Southeast Asia as its own backyard. Regime change in Indonesia greatly influenced the Sino-Soviet split, as did the protracted war in Vietnam.

Spice Islands—between Sulawesi and New Guinea, now the Indonesian province of Maluku. In the 1500s, starting with the Portuguese, many European countries sailed here for cloves and pepper, nutmeg and mace (today the ‘secret ingredient’ of Coco-Cola.) Modern banking started by funding these expeditions; here began the first colonial possession of the  British Empire, later exchanged with the Dutch for Manhattan. The Spice Islands for 350 years were part of the NEI (Netherlands East Indies).

Trikora—tri-command; issued by Sukarno December 19, 1961, to “crush Dutch colonialism,” raise the Indonesian flag in Papua, and prepare for general mobilization.

Vichy—refers to the southern portion of France headed by Marshal Pétain during WWII, which surrendered to Hitler; it kept control of all French colonial possessions in Africa and Southeast Asia (to which Japan gained access, in readiness to move south to take control of oil fields in the Indies).






INTRODUCTION

BY OLIVER STONE

This book is ostensibly about the fall of one of the founders of the Non-Aligned Movement, Sukarno of Indonesia. But Greg Poulgrain’s work goes much further than that subject. He also shows us two different views of modern American foreign policy. He exemplifies them through the figures of Allen Dulles and John F. Kennedy. His focus is on how these differing views impacted the fate of Sukarno, and how that fate caused one of the most horrifying slaughters of the twentieth century.

In 1991 when Zachary Sklar and I wrote the screenplay for JFK, we concentrated on President Kennedy’s foreign policy in Cuba and Vietnam. Concerning Cuba, we stated that Kennedy suspected he had been duped by the CIA into launching the disastrous Bay of Pigs invasion in hopes that once it failed he would order an all-out American invasion of the island. We also stated that many in the Pentagon were disappointed when Kennedy decided not to invade Cuba when he had the opportunity to do so a second time, during the Missile Crisis in 1962. In regard to Vietnam, the film stated that Kennedy refused all attempts to introduce combat troops into the country. We also wrote that he was withdrawing American military advisors there at the time of his assassination. We concluded by demonstrating how that policy was altered and then reversed when Lyndon Johnson became president.

That film was severely attacked upon its release. But today—due to the work of many scholars in the field of Kennedy’s foreign policy—I feel quite comfortable with this information that the film conveyed. For much of the viewing public, this was the first time they were made aware of this hidden history.

For the years leading up to 2012, when Peter Kuznick and I worked on The Untold History of the United States, we expanded the list of places where Kennedy’s policies were altered after his assassination. We listed the  overthrow of the João Goulart government in Brazil; Johnson’s insertion of over twenty thousand marines into the Dominican Republic to stop the rightful president, Juan Bosch, from returning to power; and the CIA subversion of democracy and later the establishment of a military dictatorship in Greece. And, to address the subject at hand, we also listed the overthrow of Achmed Sukarno in Indonesia.

As we noted, Sukarno was one of the native leaders who fought against Dutch colonialism in order to establish Indonesia as an independent state. He included one of the largest communist parties in the world, the PKI, as part of his coalition. Along with Gamal Abdel Nasser of Egypt and Jawaharlal Nehru of India, he was one of the leaders and originators of the Non-Aligned Movement (NAM). NAM was formed as a reaction to the policies of the American government in the Third World. Secretary of State John Foster Dulles and President Dwight Eisenhower established a two-prong policy with the emerging nations in that area. First, those two men did not support the rising tide of nationalism against the European colonial powers that began to emerge as a ripple in the late forties, and then broke into a huge wave in the fifties.

Secondly, once a new nation did succeed in breaking free, Foster Dulles and Eisenhower expected their leaders to fall in line with one of the anti-communist alliances America was constructing in order to encircle the world: the Southeast Asia Treaty Organization (SEATO), the Baghdad Pact, and the Rio Treaty. Foster Dulles’ attitude was that if you did not join up, then you were against the United States. The next step was you were quickly labeled a communist. As many have pointed out, and as Greg Poulgrain demonstrates once more, Sukarno was not a communist.

Some of these enlightened Third World presidents had seen what happened to emerging leaders in Third World countries who were not communists, e.g., Jacobo Árbenz in Guatemala and Mohammad Mossadegh in Iran. Foster Dulles used his brother—CIA Director Allen Dulles—to undermine and then overthrow their governments. What followed did not benefit the native peoples there. It benefited a small landed aristocracy, along with imperial powers, which now included the United States.

The principles for NAM were laid out in a conference held in Bandung, Indonesia, and hosted by Sukarno. This initial conference was held in 1955, right after the 1954 overthrow of Árbenz, which was preceded by the 1953 coup against Mossadegh. Nasser, Nehru, and Sukarno resented the Foster Dulles policies that deliberately polarized the politics of the Third World. None of their nations joined up with the Dulles alliances. Instead, they proposed an alternative: nonalignment. That is, they should be allowed to  forge their own foreign policy, free from any Cold War influence. Their prime considerations were the security of their nations and the well-being of their citizens.

Needless to say, the Eisenhower administration did not appreciate NAM. The year after Bandung, on June 9, 1956, at Iowa State University, Foster Dulles made a famous speech titled “The Cost of Peace.” In it he condemned neutrality in the Cold War. He said that his alliance system had abolished neutralism, making it obsolete. As historian Robert Rakove has written, that speech “cemented into place an image of American contempt for the attendees of Bandung.”

In 1956, Sukarno visited both Washington and Moscow. He accepted Soviet aid for his ailing economy and formally brought the PKI into his concept of Guided Democracy. To the Dulles brothers this confirmed their suspicions: Sukarno was not a neutralist but a communist. On September 25, 1957, Eisenhower issued a directive to begin planning for a coup. Joining forces with some dissident regional commanders who wanted autonomy from Jakarta, the CIA now began to aid a rebellion against the Bandung leader. The 1958 overthrow attempt failed. But as Greg Poulgrain shows in this book, Allen Dulles decided to make a silk purse out of a sow’s ear. That is, by ending up discarding the rebels and backing Jakarta, Dulles managed to strengthen the central command of the army. This centralized command could be used later to overthrow the charismatic Sukarno.

From the beginning, John F. Kennedy had taken a different view of the Non-Aligned Movement. His policy in this sphere was called “engagement.” He signaled the change during his inaugural address. There he pledged that he welcomed the new nations emerging in the Third World and that “we pledged our word that one form of control shall not have passed away merely to be replaced by a far more iron tyranny.” He then added two sentences that extended an understanding that Dulles did not have: “We shall not always expect to find them supporting our view. But we shall always hope to find them strongly supporting their own freedom.”

What Kennedy’s engagement policy consisted of was rather simple. He felt America could compete successfully for these emerging nations due to the simple matter that he could offer them more of the help they needed than the Soviets could. America had better student exchange programs, better economists, more agricultural surplus for the needy, and more credits since the American economy was doing well. Further, he wanted to show how interested he was by arranging economic seminars with his best men in both Latin America and Africa, e.g., the August 1961 Punta del Este conference in Uruguay that launched his massive $20 billion loan program, the Alliance for Progress, in Latin America.


Sukarno understood that Kennedy’s attitude and approach were both different than what preceded it. With the new president it wasn’t a one-way street—that is, with the citizens of Indonesia getting little or nothing in return. Kennedy wanted Allen Pope, the CIA pilot shot down during the attempted coup, returned. So, he asked Allen Dulles for a review of what had happened back in 1958. Famously, the CIA director gave the president a redacted copy of the report. But there was still enough visible so JFK could understand what happened. He memorably exclaimed, “No wonder Sukarno doesn’t like us very much. He has to sit down with people who tried to overthrow him.” Kennedy immediately went to work, as he had done with other estranged NAM leaders like Nasser to try and cure the past misdeeds and forge a new and trusting balance of interests. When Sukarno visited Washington, Kennedy offered him an aid program coordinated with the economics department at Tufts University. He then worked out an exchange that would help both sides, without appearing as a quid pro quo. Foster Dulles and Eisenhower knew that Sukarno wanted the area called West Irian (sometimes termed Western New Guinea) turned over to Indonesia. The Dutch mightily resisted this for reasons that are thoroughly examined by Dr. Poulgrain in this book. To put it plainly, that area possessed a potential for wealth in both precious metals and petroleum that made it a veritable mining and drilling paradise. With just the preliminary exploratory work done by the Dutch, the exponential value reached past the millions and into the billions. Neither Sukarno nor Kennedy were aware of these extravagant riches that could do so much to benefit the Indonesian citizenry. But the Dutch did know about it. This is why they were so resistant to turn the area over to Sukarno. But through his brother Robert Kennedy, the president essentially forced their hand at a meeting called the New York Agreement, in 1962.

Afterward, the Dutch expressed surprise at how unbalanced the Americans were in favor of Sukarno. Sukarno very much appreciated Robert Kennedy’s efforts. As Roger Hilsman later wrote, the Indonesian leader thought that, like JFK, Bobby had an understanding of what the new nationalisms were all about. President Kennedy now issued an order saying with this dispute now settled, he wanted to move forward “toward a new and better relationship with Indonesia.”

In a fair world—one with rational discourse, one without shadow governments, one with a strong United Nations—this should have been a most beneficial arrangement. Kennedy understood that Sukarno wanted to nationalize some of the imperial industries in the archipelago. The idea was to give his citizens a larger slice of their own resources—as Mossadegh had tried to do in Iran. But unlike Eisenhower, who joined with the British to  resist Mossadegh’s equitable sharing, Kennedy sent his trade representative to help get better deals for the Indonesian government. Sukarno was jubilant about the new arrangement. He invited Kennedy to be the first American president to visit Jakarta; he set about building an extravagant estate for him and his wife to inhabit while there. Kennedy’s aim in the upcoming 1964 visit was to protect Sukarno from the British threat through their creation of the federation of Malaysia. In other words, instead of working with the Brits against the Third World country, Kennedy was trying to help that country against British encroachment—all in an election year.

On November 19, 1963, Kennedy prepared the aid bill to Indonesia. He was going to sign it on his return from Dallas. That bill was never signed. As he told reporter Cindy Adams after Kennedy’s death, Sukarno loved John Kennedy. The reason was because he felt JFK understood him. Starting to perspire, he mopped his brow and said, “Tell me, why did they kill Kennedy?” Without Kennedy, Sukarno lost his shield. With the enormous wealth at stake, it was just a matter of time before he was deposed. But unlike with other overthrows, like Guatemala, Iran, and Congo, it took quite a bit longer for scholars to fill in the precise calculus as to how it all happened. As former CIA officer Ralph McGehee later noted, the agency considered its 1965 Indonesian operation its masterpiece of covert action. The plot was so cleverly designed and so well concealed by the ensuing cover up, that it has taken the world over fifty years to comprehend it. But recent work by scholars like Geoffrey Robinson and Jessica Melvin has helped pull back the curtain on the horrible atrocity that took the lives of at least a half million innocent PKI members. This book incorporates their work into a larger, more intricate mosaic.

From nearby Australia Greg Poulgrain has made it his academic goal to try to find out just what the twists and turns of the 1965 plot really were. Probably no author has explained just how preplanned and well executed the year of living dangerously was. Let him be your guide.






Chapter 1

JFK AND ALLEN DULLES

The very first announcement by President-elect John F. Kennedy when organizing his new administration—Allen Welsh Dulles would remain as director of Central Intelligence (DCI)—was a fateful inheritance from the Eisenhower presidency. The problem was not his affiliation with the Republican Party but Dulles himself. As DCI in the previous administration, he had worked alongside his elder brother Secretary of State John Foster Dulles, who died of cancer on May 24, 1959. Yet when Kennedy’s predecessor, Dwight Eisenhower, was organizing his administration in 1953 after replacing Democrat Harry Truman, the appointment of Allen Dulles to head the Central Intelligence Agency (CIA) was the very last appointment, the very last announcement.

In the closing days of the Truman presidency, Allen Dulles was deputy-director of the CIA under General Walter Bedell Smith,1 who during World War II had been chief of staff for General Eisenhower, supreme Allied commander. At that time the person in charge of intelligence was a British officer, Major-General Kenneth Strong, who later became head of military intelligence in the United Kingdom. Both Smith and Strong had seen how Dulles operated in the early surrender of German forces in Italy, straining relations with Russia so seriously that the tension was a precursor to the Cold War. When Eisenhower replaced Truman in 1952, Smith mistakenly believed, or was led to believe, he would be offered a position in the new administration as chairman of the Joint Chiefs of Staff. Smith resigned as CIA director in anticipation of being appointed, opening the door for Allen Dulles. However, on December 19, 1952, instead of the promotion Smith desired, he became undersecretary of state for eighteen uncomfortable months. Smith merely disliked his superior, John Foster Dulles, but had serious misgivings about Allen, whose two-year tenure as Smith’s CIA  deputy had been “marred by tension,”2 especially Dulles’ approach to covert action. Smith conveyed his concerns to the president-elect. Eisenhower’s delay in announcing who would head the CIA came from his doubts about Allen, not the appointment of his brother as secretary of state. Both Dulles brothers were still closely linked with the Rockefeller oil empire. Peter Grose has commented that newly elected President Eisenhower was so concerned about “two brothers in sensitive high positions of government with inevitable personal interests and loyalties beyond their allegiance to the president … [that] he delayed for long and agonizing weeks before naming the younger Dulles director of central intelligence.”3

Smith proved to be correct. In the first month of the Eisenhower presidency, Allen Dulles began a covert operation to topple the elected government of Iran after its thirty-fifth prime minister, Mohammad Mossadegh, nationalized British oil interests. The Guatemala coup in 1954 and many other examples in the 1950s were all the outcome of the greatly expanded role of CIA covert operations under Allen. This expansion was facilitated if not always knowingly condoned by John Foster Dulles as secretary of state. Eisenhower belatedly expressed his regret at the end of his presidency, but his often-quoted warning about the inherent danger of the “military-industrial complex” actually came after Kennedy had reappointed Allen Dulles in 1961. This only further highlights how extraordinary it was for Dulles’ appointment to have been the first announced by Kennedy, the day after the election. The timing of Kennedy’s announcement was even a surprise for Dulles, or so he said in an interview with Thomas Braden4 in 1964, but the fact that JFK reappointed him, he admitted, was not a surprise:

Dulles: Well, I’ll tell you I wasn’t surprised that he considered my continuance on in the job. Our relations were such and our friendship such that I thought that might happen. I didn’t think it would happen as soon as this. This happened right after—it was one of the first things he did after the election—

Braden: Within a day or two.

Dulles: I thought that the one thing that could be most damaging to the agency [CIA] at the time of presidential change is that if you establish the precedent that when a new president, new director of Central Intelligence, new party is in, change the director and get somebody that is the same party as the president. I’ve always felt that intelligence ought to be kept out of politics…. I don’t think there was time for anybody to bring a lot of pressure on him even if anybody wanted to do it. So I have every reason to believe that this was his own idea5 (emphasis added).


When Kennedy reappointed both Allen Dulles as DCI and J. Edgar Hoover as director of the FBI, making the announcement very early had the effect of highlighting the impression it was Kennedy’s own idea. The comments by Dulles in his interview saying there was no time for anybody to bring pressure on him are redolent with hypocrisy wrapped in a veneer of truth. In fact, the nature of the personal pressure on Kennedy was decisive.

There were both public and private reasons for the early announcement. Dulles explained that one day after the successful result of the presidential election on Tuesday, November 8, 1960, Kennedy simply telephoned him to say, “I would like to announce that both you and J. Edgar Hoover will continue on in your present functions, respective functions, after I take over as president. I want to announce that right away.”

There were strong political undercurrents in the reasons Kennedy had for retaining Allen Dulles. First, there were the two reports commissioned by Kennedy soon after his election in November 1960, and the other reason harkened back to the presidential debates between Republican Richard Nixon and Kennedy before the election, involving Allen Dulles himself as the incumbent DCI. Nixon later suggested that the preliminary CIA briefings on world politics, given to both candidates by Dulles, might have favored Kennedy. Consequently, Dulles was linked to the narrow victory over Nixon. The winning margin of votes, only 120,000 out of a total of sixty-nine million,6 was attributed to Kennedy’s success in the televised debates. Theodore Sorensen, Kennedy’s speech writer and special counsel throughout most of his political career from congressman to senator and then president, described the debates as “the primary factor in Kennedy’s ultimate victory.”7 The televised debates in October 1960 were the first time such an event was held, although nowadays televised debates between presidential candidates are the norm. For Kennedy and Nixon, there were four debates, four unprecedented opportunities to reach millions of Americans, and the first, which was on domestic policy, had an audience of seventy million. The second and third debates were questions and answers, while the fourth debate was on foreign policy, and this was where Allen Dulles played his hand. Castro and Cuba, “only ninety miles from our shore,” had been much in the news during the year of presidential campaigning and claimed an important part of the fourth debate. Nixon already knew that the CIA was planning an invasion of Cuba but of course could not mention this during the debate, but Dulles had provided Kennedy a strategically timed briefing on Cuba shortly before the debate.

Dulles commented to Braden: “Nixon indicated he’d thought he’d been double-crossed … [and] was quite furious—it comes out in that book he  wrote, Six Crises—because he thought Kennedy, being in the know, had made use of this [during the TV debate].”

Dulles had the audacity to say to Braden, “It was a perfectly honest mistake, I’m quite sure, that Kennedy had been [advantageously] briefed by me on Cuba.”8 Dulles said that before the TV debates he provided three briefings for Kennedy with a focus on Cuba. Dulles did not divulge information about the invasion—that would come at Palm Beach when he was president-elect and during his first week of office—but at this stage Dulles gave Kennedy an edge which proved crucial during the debate. And crucial too, it could be argued, when the time came for Kennedy to decide whether or not to retain him as DCI. Dulles’ briefings must have seemed like a godsend when Kennedy was analyzing the votes that won him the presidency.

The other reason for Dulles being included in the president-elect’s first announcement were the reports he commissioned. After winning the Democratic nomination, Kennedy had requested two persons to prepare separate reports on the anticipated transition from Republican to Democratic administration. These two persons were Columbia professor Richard Neustadt and Clark Clifford, whom Sorensen described as “a Washington attorney,” although his former experience included special counsel to President Truman during the 1948 presidential campaign against Thomas E. Dewey. Special counsel for Dewey was Allen Dulles, who was described as “the confidential link on foreign policy matters between the Truman administration and the Dewey campaign.”9 So the bipartisanship in appointing Allen Dulles would have replicated Clifford’s earlier contact with Dulles. In finding “the best person for the job” to meet the multifarious demands of staffing the new administration, Kennedy often adopted a bipartisan approach, and his staff finally included fifteen Rhodes scholars.

In both reports, Kennedy was advised to retain Dulles as DCI (and also J. Edgar Hoover as director of the FBI). Ironically, in May 1961 after the Bay of Pigs fiasco, Kennedy invited Clifford into the President’s Foreign Intelligence Advisory Board to ensure the accuracy and unbiased nature of the intelligence being supplied to the president. Neustadt had recommended the directors of five “sensitive positions” remain unchanged, but of these only Dulles and Hoover were retained. Sorensen quipped that, of the five, “Kennedy kept only the first two, whom the dinner guests the previous evening had reportedly suggested be the first to be ousted.”10

The intelligence on Cuba, which Dulles provided to Kennedy before the crucial debate with Nixon, gave the Democratic candidate a clear advantage over his Republican rival. More than just highlighting Dulles’ familiarity with Cuba, this showed Dulles was investing in the possibility of Kennedy winning the presidency. Dulles knew the Kennedys through social and family  connections, especially the patriarch Joe Kennedy, whom he had known since the 1930s. John F. Kennedy first entered Congress in 1947 and became a senator in 1953, the year he married Jacqueline Bouvier. It was during that time—’51, ‘52, and ‘53, Dulles explained to his interviewer—that he’d call in to the Kennedy’s house and talk about foreign affairs with the “intelligent young man,” usually for a few hours.

When Allen and John Foster visited together just after Mossadegh had been ousted, Allen explained to Braden that “[Kennedy] was trying to find out what the facts were.” In 1955, Dulles told the interviewer, when young Kennedy was writing Profiles of Courage, he was quite ill: “He was lying on—he was suffering a good deal of pain—and he was lying on the sofa there in the study in Joe Kennedy’s house, that house that you probably knew quite well there at Palm Beach.”

By the time Kennedy was elected president, he and Dulles were reasonably well acquainted through family links, as Dulles explained:

Jackie Kennedy gave me the first James Bond that I ever had … From Russia, With Love…. I bought the next two or three [books] and sent them to him [as a senator, then as president] … and we often talked about James Bond, and we, both of us, kept up our interest in it until his sad death recently. I’m speaking there of James Bond…. [or] rather, Ian Fleming [who died August 12, 1964, shortly before the interview in early December].11

Dulles talked about intelligence but never his own covert networks. Nor did Kennedy come to grips with Dulles’ style of communicating via euphemism, which he could use to conceal a point when answering officially as DCI. In relation to his early appointment, Dulles knew (if there were any choice in the matter) Kennedy would not leave a debt unpaid. He already had his measure of the man:

I thought he had a very keen appreciation of foreign problems, and being in the intelligence business, I pumped him as much as I could to get his views on things, and his reaction to things, and that continued until the days when I served under him for a short time as director.12

As it turned out in the close election result, the narrower the margin of winning votes, the greater seemed the debt. If Dulles’ briefing before the historic debates could be described as a preelection psychological strategy, it worked perfectly. Kennedy’s perceived familiarity with the issue of Cuba may  have proved crucial in winning the debate, but Dulles’ duplicity soon became apparent. In Kennedy’s first week in office, it was his unfamiliarity with the issue of Cuba, or rather, with the CIA’s half-baked invasion of Cuba, that was an international embarrassment for the new president. Sorensen commented, “The Bay of Pigs had been—and would be—the worst defeat of his career.”13

#

Between election and inauguration, there were seventy-two days for Kennedy to survey the tumult of domestic and international issues he would soon encounter as the thirty-fifth president. Chief among these issues were political unrest in the Congo, Laos, Vietnam, and Berlin. However, two issues ballooned into potential crises during his time as president-elect. One of these involved Cuba, the other Indonesia, and in the preparation of both, DCI Dulles was involved. On Kennedy’s first day in the Oval Office, these two international crises were awaiting him on his desk.

Dulles commented in the interview that after Kennedy became president, he was no longer the polite young man with whom he’d discussed foreign affairs during the previous decade; as president, Dulles said, he became more “snappy.” Contributing to this change, no doubt, was the fact that both crises on Kennedy’s desk were part of Dulles’ continuing covert operations. Both were Dulles-engineered and timed to perfection for JFK’s first day in office. Both crises reached the stage of possible nuclear war with the Soviet Union, but the American public heard next to nothing about Indonesia. Fidel Castro’s Cuba, not Indonesian Papua, became the bête noir of US foreign policy. The CIA invasion force foundered in the Bay of Pigs on April 18, 1961, Castro declared a socialist state, and the importing of Soviet missiles led to a nuclear standoff. But the crisis in Indonesia involved continuing covert operations even when Dulles was being interviewed in 1964. He was no longer DCI, but he still did not mention Indonesia because the extensive planning he had started in Indonesia was ongoing. It came to fruition when the country began tearing itself apart only ten months later, after the Braden interview. Replying to another question, Dulles commented:

I might just add at that time, when I went down to brief the president, I took up with him—and I don’t think it’s necessary to put this on the record what I took up with him—I took up with him two or three other covert operations that were going on, that were significant.14


Not without the initial pressure applied by Allen Dulles did both Cuba and Indonesia reach high-points of Cold War tension. On the missile crisis in Cuba, Kennedy had negotiated with Khrushchev while the world, collectively, held its breath. Indonesia had long been kept off the political agenda and virtually absent from US media because Allen Dulles deliberately “kept it under wraps.” When he was the dominant figure in some meetings, such was his level of secrecy, it was sometimes recorded that he as DCI instructed no minutes of the meeting were to be taken.

The Wedge

Allen Dulles’ involvement and fascination with the Indonesian archipelago went back as far as the 1920s and ’30s when he first realized the huge potential of the country known today as Indonesia. In prewar colonial days, Indonesia was known as the Netherlands East Indies. The archipelago has been described by George Kahin, one of America’s most prominent Indonesia specialists, as “probably the world’s richest colony … [or] ranked just after India in the wealth it brought to a colonial power.”15

The Dutch began there in the spice trade about the same time as the first successful colony began at Jamestown, Virginia, in 1607. But very soon the Dutch were conducting business on an industrial scale, a century earlier than the British in India. In the 1600s, vessels were arriving at the “Spice Islands” and returning to Europe with profit margins not equaled for centuries—or not until the advent of Bill Gates and the information-technology phenomenon. It was the golden age for Amsterdam, 150 years or so during which it became the center of world commerce.

It was in the late 1770s, around the time of the American Revolution against the British, that Allen’s ancestor, Joseph, first went to the United States. In a brief outline of his early activities, Srodes16 has explained that Joseph had made his fortune in the Netherland East Indies. While his background was only partially acknowledged by his descendants, we can say with some assuredness that he was a Scottish settler in Northern Ireland and that his surname “Douglas,” once in the Dutch Indies, was pronounced “Dulles” because of the glottal G in the Dutch language. Joseph’s personal history was murky and incomplete. To make a quick fortune in the Indies at that time, individual traders shipped either slaves or opium. When these occupations were deemed inappropriate in later centuries, gaps appeared in the historical records. It can be said, on the one hand, individual fortunes were made before the British East India Company began to tighten its monopoly on opium for China. On the other hand, South Carolina was Joseph’s port of  entry, the same port as almost half of America’s human cargo from Africa up to that time. Whatever the source of his fortune, he (to start with) obviously considered it preferable to adopt the new name. So, it was Joseph Dulles who arrived in the New World in 1779 during the Revolutionary War. With this political heritage, Allen’s ancestral line adds a genealogical dimension to his differences with Kennedy’s southern Irish descent. As well, anybody whose ancestor worked the South Carolina slave trade would seem politically tainted alongside JFK’s commitment to human rights as a moral necessity.

For Allen Dulles in the 1920s and ’30s, when he and John Foster were top lawyers for the Rockefeller oil empire, the initial lure of the archipelago lay in its mining and oil potential. One of the oil fields in Sumatra operated by Caltex turned out to be the size of those in Saudi Arabia. In West New Guinea (now called Indonesian Papua or West Papua), a primary gold deposit was discovered in 1936, by far the largest in the world, and the deposits of natural gas that were discovered a few decades later are now also ranked among the largest in the world.

Dulles’ ability to gain access to the natural resources of Indonesia came from his skill in political intelligence, unmatched by any of his peers or opponents, combined with the power he wielded to pursue and ruthlessly implement his goals. Indonesia’s seething internal political dynamic in the late 1950s and ’60s was being closely monitored by Dulles. Two years after the Kennedy assassination and ten months after Braden interviewed Dulles, Indonesian politics reached a culmination. In 1965–66, Indonesia fell into the lap of the CIA. The nationalist president, Sukarno, was ousted by a military regime after the absolute annihilation of the Indonesian communist party, Partai Komunis Indonesia (PKI). An observer from the CIA described it as “one of the worst mass murders of the [twentieth] century.”17 In Cold War politics, the effect of this horrendous blood letting led to a significant widening of the split between Moscow and Beijing, which Dulles had first confirmed toward the end of the Eisenhower presidency.

In the twilight of Dulles’ career as DCI—although he certainly did not retire from intelligence in 1961—he incorrectly briefed Kennedy on several occasions, most notably on the Sino-Soviet split. He did not tell Kennedy that it was real. Instead, he left open the possibility that it was a Cold War–intelligence ploy. Accordingly, Kennedy proceeded with his own Southeast Asian policy in which Indonesia was the most important part, as it was in Dulles’ strategy. JFK remained unaware that his plans regarding Indonesia absolutely conflicted with Dulles’ own policy in which Indonesia was being used as a wedge to further the split between Moscow and Beijing. The wedge strategy was first mentioned in the 1958–59 Rockefeller Brothers Panel Report, in which both Allen Dulles and Henry Kissinger participated.  Twelve years earlier they had worked together when Dulles was chief of the Office of Strategic Services (OSS) in Berlin, and when Kissinger was editor of Harvard University’s Confluence. In November 1952, Kissinger visited Allen Dulles (by invitation) at 2430 Street, NW, Washington DC. This was the old OSS building at Foggy Bottom, near the Potomac river, where Dulles first began as DCI in the Eisenhower era.18

The Indonesian Communist Party (PKI), or the destruction of the PKI, became the wedge. Moscow and Beijing were vying for influence over the PKI, which was the largest communist party outside the Sino-Soviet bloc. Gaining the support of the PKI, or influencing the PKI, would have given either Moscow or Beijing relative advantage over the other in their ongoing ideological dispute. But when the PKI was physically annihilated in 1965–66, Moscow and Beijing blamed each other. When Kennedy became president, Dulles did not inform him that the PKI was, in effect, being wooed separately by both Moscow and Beijing, each hoping to gain advantage over the other. Their rivalry, at times open animosity toward each other, was clouded for most American observers by the misconception that the communist bloc was monolithic.

Into this matrix of intelligence entanglements, Kennedy proceeded unawares. When the time came in 1963 to follow up his intervention in the New Guinea sovereignty dispute with a US aid program for Indonesia, bad relations (small-armed conflict) had erupted between Indonesia and Malaysia,” and when it caused a blockage of funds from Congress, Kennedy and Sukarno jointly resolved to bring the conflict with Malaysia to an end. To do this, he and Sukarno agreed that a visit to Jakarta by President Kennedy was necessary. They both agreed to proceed with the plan to make it the first visit by an American president to Indonesia. When Sukarno had first met Kennedy in 1961—ninety minutes in the White House on April 24—their talks dealt with the NNG dispute and included discussion of the PKI. Kennedy continued with questions in subsequent correspondence, leading up to the proposed trip to Jakarta. Sukarno always described the PKI as mostly nationalist farmers or peasants. While the PKI was the “best organized and most effective party,” he explained, “only 10% are communists; 90% are revolutionary nationalists.”19 Because Dulles’ covert planning in Indonesia (which started in the 1950s) was very nearly at the point of completion, JFK’s trip to Jakarta posed a massive problem. Had the announced visit to Jakarta proceeded as planned in early 1964, it would have consolidated Sukarno’s presidency, and JFK would have totally disrupted years of covert activity by Allen Dulles, preparing for regime change. This book is an investigation of Dulles’ Indonesia strategy and how it resulted in the negation of Kennedy’s Indonesia policy and with it, the president himself. Once Kennedy had  officially agreed to make the visit to Jakarta, his joint agreement with Sukarno to stop Konfrontasi stood an excellent chance of success, so much so that Dulles had no way of preventing the outcome other than to stop the visit from taking place.

Dulles and Rockefeller

Ironically, the differences between JFK and Dulles, apart from the generational difference, were made even more obvious because of an extraordinary similarity. JFK’s younger brother Robert as attorney general worked alongside him, and Allen’s elder brother, John Foster Dulles, as secretary of state under Eisenhower worked alongside DCI Dulles. The depth of experience in the two Dulles brothers was unprecedented. They first started together at the time of the Versailles Treaty when both Allen and John Foster participated in the American Commission to Negotiate Peace—John Foster in drawing up the reparations agreement and Allen in the intelligence section.

Between them, however, was a fierce sense of rivalry to achieve results in international affairs. This was a continuation of the sibling rivalry that had persisted throughout their childhood. It started perhaps from John Foster being the first-born and favorite, and Allen seven years younger with a club-foot. As young men, Allen was always trying to prove he was as good as Foster, if not better. Leading up to World War II, they at first uniformly agreed the United States should remain neutral in the event of Hitler initiating conflict. Always a realist, Allen was the first to change, but he was still involved in selling oil to the Nazis during the Battle of Britain.

Allen’s uncle in the Wilson presidency and his maternal grandfather in the Harrison presidency had both reached the political pinnacle that Allen always aspired to—secretary of state—yet it was John Foster who achieved that goal. And when his brother was dying of cancer and Allen asked him to pass the baton, John Foster refused. Perhaps it was not so much sibling rivalry that John Foster took with him to the grave as much as serious misgivings about his brother (the same concern about Allen Dulles expressed by General Walter Beedle Smith).

The Dulles in-family brinkmanship far exceeded any similar rivalry in the Kennedy clan. In the case of John and Robert Kennedy, when JFK was president, the two brothers were intensely reliant on each other’s abilities and tended to act as one unit, such as their joint input at the time of the Cuban missile crisis or when Robert, on JFK’s behalf, conducted talks with Sukarno on the New Guinea sovereignty dispute. This issue (like the Cuban crisis)  might have led to a nuclear standoff with Moscow backing Indonesia and Washington backing its Dutch ally had Kennedy not intervened as he did.

In the first Eisenhower administration, the link between John Foster as secretary of state and Allen as director of Central Intelligence was seen by US media as beneficial for the national interest. The Dulles brothers were perceived as having created not just their own niche but their own legend even before serving together under Eisenhower. Although they seemed to act in unison, they were not one unit, not one clan as the Kennedys were in the 1960s. This impression was perhaps reinforced by the media reaction to JFK and Bobby Kennedy being the first Catholic family to reach such political heights. John Foster followed his father in the Presbyterian faith, attending church every Sunday, while Foster’s son did not merely follow his father’s religiosity but also became a Catholic priest and rose to the level of cardinal. Allen’s religious instruction seems to have progressed no farther than the Garden of Eden in that he had adulterous affairs for most of his working life, without jeopardizing his life-long role in intelligence. Allen reveled in intelligence, whereas John Foster “often chose to adopt the State Department mentality of knowing as little as possible about sordid operational details of intelligence.” Grose expounds this point further, saying that Allen always claimed his duty was intelligence, whereas policy-making was John Foster’s responsibility, but “Allen was ever imaginative in devising intelligence operations that by their very nature determined the shape of national policy.”20

When John Foster Dulles passed away after two years of failing health because of colon cancer, Allen’s covert intelligence operations entered an even more radical stage. He and the new secretary of state, Christian Herter, who was reliant on crutches because of osteoarthritis, were not close friends despite being acquainted since World War I. The changed dynamic in the upper echelon of power for the remaining twenty-one months of the Eisenhower administration influenced Allen’s mode of operations. As well, John Foster’s death no doubt reminded Allen of his own mortality. He was, after all, almost sixty-seven years old when retained by Kennedy as director of Central Intelligence. He clearly sensed he was reaching the end of his career. Time was running out for a major project he had started years earlier, in which a CIA-assisted Indonesia operation in 1958, the Outer Islands Rebellion, was but one part. The second part involved ousting the Dutch from West New Guinea. Drawing on contacts only Allen Dulles could have had at his disposal because of his vast experience in diplomacy, intelligence, and state affairs, the second part of his well-timed Indonesia strategy coincided with the Kennedy presidency. However, Kennedy fired him on November 29,  1961, officially ending Dulles’ nine-month role as DCI, but Allen’s network of contacts going back to the 1920s was like an intelligence tsunami held in abeyance. President Kennedy, in describing the departing DCI in prophetic terms as “an almost unique” figure in American history, was well aware that Dulles still held enormous influence. The newly appointed director, John McCone, was an engineer and successful businessman from the West Coast. Unlike Dulles who had no compunction about resorting to assassination and using paramilitary forces, McCone was uninterested in covert operations. With legions of staff, McCone moved into the new building at Langley. In the design and construction of the new headquarters, Dulles had played a prominent role but never occupied the new building. He still kept his former office in the old CIA headquarters on the hill overlooking the suburban area in Washington known as Foggy Bottom. As well, he resumed his position with Sullivan & Cromwell, the legal firm in which he had worked with John Foster in the 1930s representing Rockefeller oil interests and the myriad subsidiaries. Allen had not actually married into the Rockefeller family as John Foster had done, but nevertheless his life-long association with Standard Oil made him an essential member of the extended family. In the years between World War I and II, there was no legal restriction on someone like Allen Dulles sharing his expertise between private enterprise and the State Department, and John D. Rockefeller, at ninety-eight years of age, openly expressed his thanks. In his pre–World War II publication Random Reminiscences of Men and Events, he said:

We did not ruthlessly go after the trade of our competitors and attempt to ruin it by cutting prices or instituting a spy system…. One of our greatest helpers has been the State Department in Washington…. I think I can speak thus frankly and enthusiastically because the working out of many of these great plans has developed largely since I retired from the business fourteen years ago.21

Rockefeller’s reputation as the richest man in history was not achieved without the acumen of Dulles gaining entry into oil-rich regions, from the Near East to the Far East, when European colonial power was still dominant. Mining and oil exploration were conducted in Netherlands New Guinea shortly before the World War II by a Rockefeller-based company established by Allen Dulles. It discovered a bonanza of natural resources, and prying these from Dutch colonial control became an important part of Dulles’ postwar covert operations in Indonesia. In the 1950s Dulles’ Indonesia strategy was focused on ensuring West New Guinea changed hands, from Dutch to Indonesian control, and became an integral part of Allen Dulles’ political  strategy leading toward regime change. The unexpected obstacle created by JFK, when he decided to support Sukarno’s presidency, caused Dulles to cast them both as political anathema for his larger strategy. Despite the fact that Sukarno’s anticolonial, anti-Dutch policy seemed to have scored an immense victory when the Dutch were ousted from West New Guinea, from Dulles’ perspective the settlement of the sovereignty dispute was actually bringing Indonesia one step closer to regime change.

The Legend

Within the first three months of his presidency, there is no doubt Kennedy realized that the appointment of Dulles was a mistake. It was painfully evident: Dulles had snared Kennedy in the Bay of Pigs. Kennedy’s well-known reaction—he wanted to “splinter the CIA in a thousand pieces and scatter it to the winds”—led to Dulles’ dismissal. It is interesting to note that Allen Dulles, when the crisis first erupted, had taken the precaution of being unable to be contacted. When asked in the Braden interview if his absence was deliberate, “a ruse, in effect, that you’ve followed before?” Dulles answered:

Yes I have, I have followed that before; during certain phases of the Iranian matter I was deliberately away. I wasn’t deliberately away here…. I had one very important speaking engagement [in Puerto Rico]. It wasn’t just a thing that you give up and say you had a bad cold or something of that kind. It would have had significance because it just happened to be on the eve of the [Bay of Pigs] landing…. So I was in Puerto Rico the night before, the night of the landing, and then I came right back, and I saw the President during that following period several times.

BRADEN: While things were still uncertain?

DULLES: Well, while things were going badly.

Kennedy’s regret is captured in Arthur M. Schlesinger Jr.’s A Thousand Days, which restates what JFK told him:

I probably made a mistake in keeping Allen Dulles on. It’s not that Dulles is not a man of great ability. He is. But I have never worked with him, and therefore I can’t estimate his meaning when he tells me things…. Dulles is a legendary figure, and it’s hard to operate with legendary figures.


Kennedy had to confront Dulles’ legendary status and his enormous network of contacts from which came the power to effect adverse change in American foreign policy. Dulles was born a quarter of a century before Kennedy, but the gulf between them was far more than a difference of years. It was a difference in experience, seen by the fact that Allen Dulles had started his lifelong work in intelligence even before John F. Kennedy was born. Moreover, he was still operating in 1964, as shown by being the first person announced by President Johnson to join Justice Earl Warren in the commission to investigate Kennedy’s assassination. While both Dulles and Kennedy held respect for each other’s remarkable ability, this book shows how their differences were irreconcilable; the Indonesia strategy Kennedy was pursuing in 1963 was on a collision course with the Indonesia strategy Allen Dulles had started in the mid-1950s. The ultimate irony was that Kennedy was unaware how much his strategy—centered, as it was, on keeping Sukarno as president of Indonesia—would so totally have disrupted the planning of Allen Dulles.

A lifetime in the world of intelligence, covering two world wars and the emergence of the United States as the world’s first superpower, had led to Allen Dulles in the late 1950s having access to an unprecedented triumvirate of power—military, industrial, and political power. This he wielded through an ailing President Eisenhower (his first heart attack was in September 1955), an ailing secretary of state, and his own role as DCI. Arthur M. Schlesinger Jr., who had known Allen Dulles for fifteen years, simply noted: “Years in the intelligence business had no doubt given him a capacity for ruthlessness.”22 Even Allen’s sense of humor was ruthless, as shown by an interview on American radio in 1960, when asked what he would do if an enemy agent threatened national security. Dulles unfortunately blurted out, “I’d kill him”—a patriotic response, perhaps, but considering the gulf between the world of intelligence and the world of the radio audience, it was callous beyond the call of duty.

While still a senator in the 1950s and ahead of the UN declaration on decolonization in 1960, Kennedy’s political perspective shows that he realized the epoch of European colonial rule was ending. He was critical of the policy of both Dulles brothers, as shown in the New York Times headline (July 3, 1957): “Kennedy Urges U.S. Back Independence for Algeria; Senator Assails Support for France’s Policy—Dulles Cool to Bid.” It was like a warning shot across the bow of John Foster’s old-school approach, reluctant to admit that the imminent end of the colonial era required more than a readjustment of deckchairs and then business as usual. For Allen Dulles, however, Kennedy’s stance on Algeria (and Indonesia too) was mere confirmation of their previous five years of private discussions on foreign-affairs issues. In 1958 Kennedy specifically drew attention to DCI Dulles’  covert activities in Indonesia but did not realize then—or later when he was president—the actual depth of Dulles’ involvement in that country. When Allen Dulles was the top European-based lawyer for Sullivan & Cromwell, the Wall Street legal firm that was virtually the front desk for the Rockefeller oil empire, he managed to surmount the restrictions imposed by the Dutch colonial government. He gained access to the Indies for a Rockefeller company not in a minority position. He had broken through the bar of colonial subservience, an achievement which nobody in Rockefeller Oil had ever previously managed to do, using his political skill in oil intelligence. During World War II, he demonstrated remarkable skill in the OSS based in Switzerland, from November 1942, penetrating Hitler’s inner circle of advisors. And in the war in the Pacific, after Japanese troops had occupied almost all the Indies for three years, it was Allen Dulles whom the Japanese first approached—before the dropping of the first atomic bomb—when the time had come to surrender. Perhaps the highest accolade, however, came from the spy chief who dominated British services for decades, Sir Kenneth W.D. Strong, who declared Allen Dulles was the “greatest intelligence officer who ever lived.”23

Indonesia and New Guinea

Allen Dulles’ interest in the Indonesian archipelago began when it was still a colony, the Netherlands East Indies. The sovereignty dispute that Dulles presented to Kennedy on his first day in the presidency needs to be seen in the context of links between the archipelago and the island of New Guinea, the land of the Papuan people. In the far eastern extremity of Indonesia today, it seems to have been at the heart of Indonesian politics since Indonesian independence. So 1945 is a good starting point.

Two days after Japan surrendered in World War II, Sukarno proclaimed Indonesian independence on August 17, 1945. The territorial extent of the new country was decided under the supervision of Japanese naval officials. The main person involved was Nishijima Shigetada, who is best described as plainclothes naval intelligence. He was operating under Admiral Maeda Tadashi in whose house in Jakarta the proclamation was prepared.24

When I interviewed Nishijima in his house in Tokyo (three times in August 1983), he was seventy-two years old.25 He had offered the Indonesian nationalists three options for the territorial extent of their new country: the Netherlands East Indies plus Malaya (also under Japanese control), the Indies excluding West New Guinea, or the Indies including West New Guinea. Only with Nishijima’s encouragement was the third option accepted. A  principal aim of the entire war in the Pacific was for Japan to claim the island of New Guinea for its natural resources. It was the grand plan of the Japanese Navy for a new Japan. Handing the Dutch half of the island to Indonesian nationalists was intended to prevent post-war recolonization by the Dutch.

After the proclamation of independence, four years of fighting ensued before the Netherlands relinquished sovereignty of the archipelago, but it kept Netherlands New Guinea (NNG), the western half of the island.

During the war, Admiral Maeda was in charge of West New Guinea. In Japan he came from the southern region around Okinawa and after rising to a high position in the Japanese Navy helped to plan the move south. During the war, he had already found a large oil deposit in NNG and was aware of rich mineral deposits in a remote location in the central mountain range. But when Nishijima offered the Indonesian nationalists the Indies with NNG, there was some opposition to including “the land of the Papuans.” Mohammad Hatta, who was declared vice president of Indonesia at the time of the proclamation of independence, strongly disapproved. Before the war, Dutch colonial authorities had sent Hatta to NNG where he spent one year in exile before being relocated to the isolated island of Banda Neira. Unlike Hatta, who was speaking from personal experience, Sukarno, in accepting Nishijima’s offer, was not.

“Papuans are Melanesians,” Hatta declared. “I am inclined to say that I do not need Papua and that it should be left to the Papuan people themselves. I recognize that the Papuans have the right to be an independent nation.”26 (Today, the Indonesian provinces of Papua and West Papua, formerly NNG, comprise 23 percent of the land area of Indonesia.) Sukarno and a majority of the nationalists opted to include West New Guinea only because of Nishijima’s strong support.

At that time in 1945, the Netherlands Indies Civil Administration, which had sought refuge in Brisbane during the war, was slowly reestablishing itself in NNG, but the wartime commander, General Douglas MacArthur, was still in control. According to the official Dutch historian just before World War II, the area actually controlled by Dutch colonial administration covered only 5 percent of NNG, and 95 percent was still the land of the Papuan people. So the question should be asked, by what right did Nishijima offer Indonesian nationalists—excluding Hatta—100 percent of territory that was 95 percent free of colonial rule? In this instance, the claim that the boundary of a newly independent country should assume the same territory occupied by the former colonial power would seem misplaced and excessive.

Clearly, the claim made in 1945 was the outcome of Japanese super-vision, but Indonesia for various reasons persisted with the claim. Many Indonesians themselves believe the territory was once under the control of a  former Javanese dynasty, Majapahit, but this was a historical concoction by a famous advisor of Sukarno, Professor Yamin. Some trading occurred, but this is a far cry from saying Majapahit controlled the territory. Throwing more light onto this problem might help to explain why Indonesia is still facing difficulty in the land of the Papuans even today. In any case, we are concerned with Kennedy’s role in the sovereignty dispute that erupted at the start of his presidency.

Four years of fighting followed the 1945 Proklamasi, first against the British but mainly against Dutch attempts to recolonize the Indies. When the time came in December 1949 to relinquish Dutch sovereignty of the Indies, initial moves to excise NNG from the Indies had already been made in 1946 (at a conference in Denpasar), and when the transfer of sovereignty finally took place, NNG was not included. The real reason the Dutch wanted the territory—its known oil and mineral deposits—was the same reason Nishijima wanted to include it, and indeed, it was the same reason Allen Dulles had in mind, without informing Kennedy, when he first introduced the sovereignty dispute to the new president.

When the Dutch relinquished sovereignty of the Indies in 1949 without NNG, it was just three months after the historic formation of the People’s Republic of China. Washington was threatening to withhold post-war reconstruction aid for the war-ravaged Netherlands and post-war anti-colonialism was gathering momentum, so Indonesian freedom fighters had history on their side. What was especially surprising for some observers in the United States was that Indonesian independence came without NNG. A large primary gold deposit had been discovered there just before the war, and the Dutch were in no mood to give it away. In any case, nobody in Indonesia complained because nobody in Jakarta was aware of the huge deposit. Of course, gold was never among the reasons stated by the Dutch government for retaining the New Guinea territory. One can only imagine the reaction of Allen Dulles, who set up the prewar US-Dutch company in 1935, which made the gold discovery in 1936, only to have it snaffled by the Dutch government.

With the benefit of hindsight, it is clear Dulles would not be supporting the Dutch in the protracted dispute with Indonesia over sovereignty of the New Guinea territory. The dispute continued through the 1950s, culminating in 1961–62 soon after Kennedy had reached the presidency. DCI Dulles should have advised Kennedy about this primary gold deposit but never did. Under UN auspices, six months of Indonesian-Dutch negotiations concluded on August 15, 1962, with the New York Agreement. An American mediator, Ellsworth Bunker—whom DCI Dulles had previously asked to be his deputy in the CIA—had conducted negotiations, continually overruling the Dutch  and effectively dictating the terms by which Indonesia took control of the territory from the Netherlands.

Compared to the media coverage and political furor surrounding the Bay of Pigs, Kennedy’s intervention in the New Guinea sovereignty dispute in 1962 and his proposed follow-up visit to Indonesia passed by imperceptibly. News on this region of the world was infrequent throughout the 1960s, apart from the brief, tragic episode in 1961 when Michael Rockefeller, son of the governor of New York, disappeared off the coast of NNG. This area was part of the larger region known from wartime terminology as the Southwest Pacific Area which in the 1950–60s was replaced by the term “Southeast Asia.” The 1958 popular movie, South Pacific, with its idyllic war setting based on James Michener’s Pulitzer-prize-winning book, Tales of the South Pacific, may have relieved some residual wartime angst, but for most people this region of the world was geographically unfamiliar. Indonesia and New Guinea were not locales that entered public debate and even today are largely unfamiliar. For this reason, I’d like to include a brief introduction to New Guinea and Indonesia because this was the area that had Kennedy’s close attention from 1961 to 1963.

Papua

While the immediate aim of the Japanese Imperial Army in 1941 was to seize the productive oil wells of the Netherlands East Indies (the Indonesian archipelago), the ultimate aim of the Japanese Navy was to gain control of the resource-rich island of New Guinea, more than twice the area of all the islands of Nippon. Indonesia is by far the largest country in Southeast Asia, both in population and in area. Forty-eight degrees of longitude on the equator, Indonesia covers almost one-seventh of the circumference of the globe and has long been prized for its abundant natural resources.

Over a timeframe of three-and-a-half centuries, the archipelago gradually came under Dutch colonial control, region by region. As a reflection of Dutch colonial wealth, the seventeen thousand islands were once described as a “belt of emeralds” slung around the equator. Sulawesi, Kalimantan, and Sumatra—three of the five main islands—are intersected by the equator but the other two, Java and Papua, are entirely in the southern hemisphere. Not until the twentieth century did Bali become part of the Dutch Realm, and, after thirty years of war in the western extremity of the archipelago, so too did Aceh.

In the eastern extremity of the Netherlands East Indies was the territory of NNG (nowadays two provinces but generally called “Papua”). It is a big  territory, larger than California, but is only the western half of the island of New Guinea. In the 1950s it was virtually untouched—a wilderness of rainforests and rivers, highland valleys and mountains. In one location, there is a sheer precipice of ten thousand feet. The whole island is the shape of a bird, looking westward, with a central mountain range like a backbone that is higher in the western half. The mountains rise to cloud-forest, snow and glaciers; higher than sixteen thousand feet. It is only a few degrees below the equator and even today very remote. Yet since Napoleonic times, on international maps the territory was marked “Dutch.” Passing ships could collect coconuts and water, but up to World War II only 5 percent of the territory was under colonial administration. It was still “the land of the Papuas,”27 as named by the Portuguese when they unsuccessfully attempted to colonize the territory in the early sixteenth century.

NNG was sparsely populated by black-skinned inhabitants who were dubbed Melanesian (“black island”) by an early French navigator. Today they are better known as Papuans. For centuries, in both halves of the island, the bulk of the Papuan population lived in remote highland valleys, free of malaria. According to anthropologists, the system of agriculture practiced there in centuries past was advanced and well developed, comparable to the best farming techniques located between the Tigris and Euphrates Rivers in the Middle East. The eastern half of New Guinea was claimed by two European colonial powers, Germany and Britain, while the Dutch in the western half simply added the territory to its existing colonial possession, the East Indies. An arbitrary colonial line down the center of the island, 141 East, created the two halves.

Pre–World War II development in the Dutch territory was meager, half a dozen small colonial settlements scattered around the far-flung coastline. These had begun as a cluster of army encampments at the start of the twentieth century in response to the United States gaining control of the nearby Philippines. When the giant US company Standard Oil was still inseparable from the name Rockefeller, it initiated a takeover bid for Dutch oil interests in the Indies. The Dutch responded by joining forces with the British in 1907 to form Royal Dutch Shell. This started decades of pressure from Rockefeller oil interests to gain exploration rights in NNG. Ultimately, in May 1935, with the formation of the Netherlands New Guinea Petroleum Company (NNGPM),28 which had 60 percent controlling US interest, Standard Oil was successful. This occurred only with the help of their top European-based lawyer, Allen Dulles. NNGPM was formed with the approval of Sir Henri Deterding, who was general manager of the Royal Dutch Shell group of companies. Deterding and Rockefeller had long been fierce opponents in the global oil business, and when Allen joined his brother John Foster  Dulles in Sullivan & Cromwell, his first big case in 1928 brought him face to face with Deterding. The silver hair and penetrating black eyes helped to create a Napoleonic presence for Deterding, but he backed down and Allen Dulles won. However, in the 1930s, Dulles and Deterding shared a common interest: the new leader of Germany, Adolf Hitler. Allen Dulles wasted no time in arranging to speak with Hitler personally, soon after he came to power in 1933, and he also met Goebbels, who like Dulles was born with a club foot. With remarkably accurate political foresight after interviewing Hitler, Allen predicted that Poland would be the German leader’s casus belli. Deterding’s friendship with Hitler led to million-dollar donations. However, the key element that swayed Dutch opinion in the formation of NNGPM was evidence that Japanese units were secretly conducting oil exploration in New Guinea territory. Without American assistance, the Dutch could do little to assert colonial control. Dulles used the political tension generated by the Japanese incursion of colonial sovereignty to push through the 60 percent US controlling interest in NNGPM.

New Guinea was the goal of Japan’s march to the South (Nanshin-ron). Admiral Maeda and Japanese Naval Intelligence formulated this plan not merely as an answer to the problems then facing the Japanese army in China but also as a grand theory of expansion. The Netherlands East Indies was producing eight times the volume of oil that Japan had requested. Following US advice, the Netherlands Indies government denied this request. Moreover, for natural resources the eyes of the Japanese Navy were on New Guinea. They envisaged this vast island becoming the source of raw materials for a new imperial Japan. Japanese anthropologists were dispatched to collect information on the tribes people of New Guinea. Dutch concern about Japanese intrusion inspired the mountaineering expedition in 1936 that wanted to be the first to climb the highest mountain in NNG, and it was during this trek that gold was discovered—the world’s largest primary deposit of gold.

After the Pacific War, geologists attached to General Douglas MacArthur’s forces remained in the Dutch territory for most of the next decade conducting exploration. Only some of their findings were released, such as the nickel discovered on Gag Island being 10 percent of world nickel reserves. There was no mention of any primary gold deposit because it was so big it was politically explosive. During the dispute over sovereignty, neither Dulles nor the Dutch political hierarchy was willing to admit that the real struggle (apart from the Dutch-Indonesian dispute) was to maintain control of the territory in order to access its natural resources. Moreover, several times it was loudly proclaimed that the territory had no natural resources. Both Dulles and the Dutch hierarchy knew that gold, copper, and oil lay waiting  to be exploited, but there was no such ulterior motive behind Indonesian demands. During the 1950s, using the Cold War to his advantage, Allen Dulles’ strategy took shape, and Indonesia became a central part of his plan. It is our collective unfamiliarity with this vast country which has led to our failure to ascertain how closely intertwined it was with the fate of President Kennedy. Dulles very early recognized the significance of Indonesia for both the political destiny of Southeast Asia and the Cold War.



OEBPS/Images/half.jpg
JFK
VS.
ALLEN DULLES





OEBPS/Images/title.jpg
JFK VS.
ALLEN DULLES

BATTLEGROUND INDONESIA

GREG POULGRAIN
INTRODUCTION BY OLIVER STONE
AFTERWORD BY JAMES DiEUGENIO

Skyhorse Publishing





OEBPS/Images/cover.jpg
“A very important and compelling book.”
—Edward Curtin, International People’s Tribunal, 1965

BATTLEGROUND INDONESIA

GREG POULGRAIN

INTRODUCTION BY OLIVER STONE

Academy Award Winning Director

AFTERWORD BY JAMES DIiEUGENIO
Author of The JFK Assassination





